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Referat – Møde i Skovbrugerrådet den 6. oktober 2022 
 
 
Deltagere: 
 

- Jacob Østergård, Moesgård Museum 
- Klaus Bergulf, Friluftsrådet Aarhus Bugt 
- Sebastian Johnshøj, Danmarks Naturfredningsforening Aarhus  
- Flemming Poulsen, DGI 
- Bent Hviid, Idrætssamvirket Aarhus  
- Simone Laursen, Aarhus Ungdoms Fællesråd  
- Jens Thomsen, Mårslet Fællesråd 
- Morten Sejersen, Beder Malling Ajstrup Fællesråd 
- Kim Gulvad, Aarhus Kommune 
- Bertram Tobias Hacke, Aarhus Kommune  
- Carsten Monsrud, Aarhus Kommune  

 
 
Afbud: 
 

- Søren Wichmann Matthiessen, Holme-Højbjerg-Skåde Fællesråd 
 
Dagsorden: 
 

1. Velkommen v. Rådmand for Teknik og Miljø Nicolaj Bang  
 

2. Velkommen og præsentation bordet rundt  
 

3. Godkendelse af Kommissorium for Skovbrugerrådet (bilag 1) 
 

4. Indstilling af medlemmer til de 3 frie pladser i Skovbrugerrådet  
, 

5. Orientering om udviklingsplan for mountainbike sporet i Marselisborgskovene 
(udarbejdet af Aarhus Trail Builders) og Aarhus Kommunes screening heraf – 
Aarhus Trail Builders har foretræde til dette punkt (bilag 2+3) 
 

6. Orientering om status for Moesgård Vildskov (bilag 4) 
 

7. Evt. (5 min) 
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1. Velkommen ved Rådmand for Teknik og Miljø Nicolaj Bang 
 
Rådmanden bød velkommen og redegjorde for baggrunden for den politiske be-
slutning om oprettelsen af et skovbrugerråd for Marselisborgskovene som for-
søgsordning, herunder forventninger og ønsker til et bredt samarbejde på tværs 
af forskellige organisationer og interesser.  

 
2. Velkommen og præsentation bordet rundt 

 
3. Godkendelse af Kommissorium for Skovbrugerrådet  

 
Der var bred tilslutning til kommissoriet som helhed, og at det udgør et godt fun-
dament for afvikling af de kommende møder i Skovbrugerrådet. 
Der var følgende forslag til justering og præcisering: 

- Det bør overvejes om antallet og sammensætningen af rådets medlemmer er 
for smalt (det vil blive særskilt behandlet under punkt 4) 

- Der ønskes en præcisering af den politiske tanke bag vedtagelsen af Skovbru-
gerrådet (uddrag fra forligsteksten) 

- Kunne det fysiske område, som Skovbrugerrådet skal dække, på sigt udvides til 
ex. også at omhandle Hørret skov/det sydlige Aarhus ? 

 
Aarhus Kommune tager disse punkter til efterretning og vil tilrette kommissoriet til 
næste skovbrugerråds-møde.  

 
4. Indstilling af medlemmer til de 3 frie pladser i Skovbrugerrådet 

 
Følgende kandidater er indstillet: 

 
• Danmarks Kulturarvsforening (indstillet af Friluftsrådet) 
• DOF – Østjylland (indstillet af DN og Beder Malling Ajstrup Fællesråd) 
• Dansk Botanisk Forening, Jyllandskredsen (indstillet af DN) 
• De Unge Biodiversitetsambassadører (indstillet af DN)  
• Arternes Ambassade/Arternes Aarhus (indstillet af DN) 
• Aarhus Trailbuilders (indstillet af DGI og Idrætssamvirket) 
• Ridestier Aarhus Syd (indstillet af DGI, Idrætssamvirket samt Beder Malling Aj-

strup Fællesråd) 
• Ok Pan (indstillet af DGI og Idrætssamvirket) 
• Fri Natur (indstillet sig selv) 

 
Kim nævnte indledningsvis, at præmissen er, at det er medlemmerne af skovbrugerrå-
det som indstiller kandidater, og at en forening som udgangspunkt ikke kan indstille sig 
selv.  
 
Medlemmerne af Skovbrugerrådet, som havde indstillet kandidater, fik mulighed for at 
sætte nogle ekstra ord på de foreslåede kandidater.  
 
Det medførte efterfølgende følgende kommentarer: 
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- Der bør kigges på muligheden for at udvide antallet af medlemmer i rådet 
- Det er vigtigt at de centrale aktører ift. stier i Marselisborgskovene ex. Aarhus 

Trailbuilders og Ridestier Aarhus syd også er med i Skovbrugerrådet 
- Der skal sikres den rette balance af medlemmer i rådet så de forskellige inte-

resser kan varetages   
 
Aarhus Kommune vil inden næste møde se på muligheden for at udvide antallet af 
medlemmer i Skovbrugerrådet ud fra listen af de mange indstillede kandidater.  
Det er op til Aarhus Kommune at beslutte det endelige antal af medlemmer i Skovbru-
gerrådet og hvilke medlemmer, som skal inviteres med til Skovbrugerrådet fremover.  
 
 

5. Orientering om udviklingsplan for mountainbike sporet i Marselisborgsko-
vene 

 
Der er stillet spørgsmål ved ordlyden af den politiske beslutning vedr. Moesgård Vild-
skov, som angivet i bilag 3 og 4: ”skovene skal drives med biodiversitet som hovedfor-
mål uden at forringe mulighederne for friluftslivet væsentligt”. 
 
Det er en fri tolkning ud fra forligsteksterne - derfor lagde Bertram ud med at citere 
ordret fra den politiske forligstekst (uddrag):  
 
Budgetforliget 2020 (10. september 2019): 

- ”Forligspartierne ønsker at der sker en omlægning, så naturindhold og biodiver-
sitet højnes – med respekt for fritidsbrugerne”. 

- ..”gennemførelse af en omlægning med udgangspunkt i oplæggets scenarie 2b, 
som lægger op til omlægning til Vildskov, som er udformet sådan, at det ikke 
begrænser fritidsbrug”. 

 
Senere ændret til følgende (15. september 2021): 
 

- ”Forligspartierne er enige om at arbejde videre med scenarie 2a som fremlagt 
af rådmanden”. 

 
Det fremgår af scenarie 2: 
 
”I scenarie 2 ophører træproduktionen ligeledes, og der aktiveres flere virkemidler for 
at opnå biodiversitetsforbedring. Skovene inddeles i zoner, hvor henholdsvis biodiver-
sitet eller friluftsliv prioriteres, men ikke udelukker hinanden. Mere belastende rekrea-
tive aktiviteter kan flyttes og placeres i de dele af skoven, hvor benyttelsen ikke bela-
ster sårbar natur. I dette scenarie arbejdes der aktivt for at fremme en rigere og mere 
varieret skovnatur. Scenariet kan implementeres både uden og med skovgræsning (i 
det følgende kaldet hhv. scenarie 2a og scenarie 2b)”. 
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Niels Holm og Michael Svanholm fra Aarhus Trailbuilders præsenterede udviklingspla-
nen for mountainbike sporet i Marselisborgskovene. Præsentationen (med uddybende 
forklaringer, som er tilføjet efterfølgende) er vedhæftet referatet. 
 
Det gav efterfølgende anledning til følgende spørgsmål/kommentarer: 
 

- Hvordan sikrer man sig, at der ikke cykles udenfor de etablerede spor?  
Svar: Aarhus Trailbuilders kan ikke kontrollere og styre alle brugernes adfærd i 
området – men veludførte spor kan være med til at styre færdslen og mindske 
sliddet andre steder. 

 
- Aarhus Trailbuilders fremlagde et ønske om at inddrage dele af det kommunale 

areal ved Moesgård Museum i forbindelse med større mountainbike-events. 
Der vil være et fremtidigt behov for at inddrage grønne områder i forbindelse 
med større events i Marselisborgskovene.  

 
- Moesgård Museum oplever et stigende pres på deres arealer (primært parke-

ring) – og der er behov for at lave koordinering for ikke at overbelaste Moesgård 
Museums parkeringspladser af de mange brugere i området, herunder moun-
tainbikere.  
 

- Aarhus Trailbuilders anbefaler, at der i kommunen også arbejdes på at udvikle 
spor i andre skovområder ex. Lisbjerg skov.  
 

- Der blev spurgt ind til status for True Skov: der arbejdes fortsat med at gøre 
spor ved True Skov mere interessant for frivillige, men endtil videre med be-
grænset succes. 

 
- Beder Malling Ajstrup Fællesråd foreslog, at andre brugere, herunder Ridestier 

Aarhus Syd, også blev inviteret til at fremlægge deres synspunkter omkring bru-
gen af Marselisborgskovene.  

 
Det blev besluttet i Skovbrugerrådet, at Aarhus Kommune og Aarhus Trailbuilders 
frem til næste møde i skovbrugerrådet fortsætter dialogen og udarbejder et fælles for-
slag til linjeføring og spor i Hestehave og Thor skov (etape 1). Udkastet fremlægges 
for skovbrugerrådet på det 2. møde i december 2022. 
 

6. Orientering om status for Moesgård Vildskov  
 
Grundet tidspres (tidsplanen var overskredet), så gjorde Carsten kort rede for status. 
 
Tanken er at der skal ske biodiversitetsforbedrende tiltag (nu i regi af Life projektet Ur-
ban Circles) – men uden indhegning og udsætning af græssere. Der vil være primær 
fokus på de biodiversitetsforbedrende tiltag såsom veteranisering af træer og rydning 
for at lysne op i bevoksninger, lukke grøfter for at skabe større vådområder samt vand-
løbsrestaureringer.  
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Projektet er fortsat i et tidligt stadie – og de vedlagte kortbilag (bilag 5a og 5b) kan 
blive ændret løbende i takt med at projektet bliver tilrettet. 
 
I 2023 vil der være fokus på at foretage overvågning af arter og baseline undersøgelse 
samt indhentning af de nødvendige tilladelser.  
 
På næste møde vil der (efter ønske fra medlemmer i skovbrugerrådet) blive gjort rede 
for det lovgivningsmæssige. Status for Moesgård Vildskov vil blive et tilbagevendende 
punkt på skovbrugerråds-møderne i takt med at der kommer mere afklaring ift. lovgiv-
ningen og at der kommer flere detaljer ift. den fysiske afgrænsning af projektområ-
derne. 
 

7. Evt.  
 
 
Næste møde: torsdag den 15. december 2022. 
Det bliver formentlig i Thors hytte 

 


